
خسروتاج عنوان کرد؛معرفي 50 صادرکننده نمونه؛ 29 مهر

رقابت صادرکنندگان در بيست و دومين رويداد صادراتي کشور 

رئيس اداره تعزيرات شهرستان ري خبر داد؛

کشف انبار احتکار 110 هزار حلقه لاستيک 

رييس کل سازمان توسعه تجارت ايران از رقابت 
۵۱۰ صادرکنن��ده در ۶۳ گ��روه کالايي و ۷ گروه 
خدمات فني و مهندس��ي در بيس��ت و دومين دور 

از انتخاب صادرکنندۀ نمونه خبر داد. 
به نقل از روابط عمومي س��ازمان توس��عه تجارت 
اي��ران، مجتبي خس��روتاج با اش��اره ب��ه رقابت 
۵۱۰ صادرکنن��ده در بيس��ت و دومي��ن دور از 

انتخ��اب صادرکنن��دۀ نمونه گف��ت: از ميان ۶۳ 
گروه کالايي، به تفکيک بيش��ترين متقاضيان از 
بخش کش��اورزي و کمترين متقاضيان از بخش 
تجهيزات و ماشين آلات صنعتي ثبت نام کرده اند 
و همچنين در بخش صادرکنندگان خدمات فني 
و مهندسي نيز 4۳ متقاضي، از بخش هاي خدمات 
فني و مهندسي، گردشگري و بخش IT اطلاعات 

خود را ثبت کرده اند.
 وي در خص��وص برگ��زاري جلس��ات کارگروه 
انتخاب صادرکننده نمونه افزود: چهارمين جلسه 
انتخاب صادرکننده نمونه در حالي برگزار شد که 
تاکنون، معيارها و شاخص هاي امتيازبندي، نحوه 
دريافت پرونده، امتيازبندي بر اساس آمار مأخوذ 
از گمرک و استاندارد و ارجاع به ۱9 ميز تخصصي 

جهت بررس��ي س��اير موارد مورد بحث و بررسي 
کارشناسي قرار گرفته است و با تکميل اطلاعات 
صادرکنندگان، ۵۰ صادرکننده توسط کارگروه ها 
انتخاب و 29 مهر ماه، روز ملي صادرات، معرفي 

خواهند شد.
خس��روتاج با اش��اره به تغييرات صورت گرفته در 
نح��وۀ ارزياب��ي متقاضي��ان و معيار قرار دادن کد 

تعرفه هاي 8 رقمي که بر اساس آن، صادرکنندگان 
کالاي خود را به گمرک اظهار مي کنند از اقدامات 
خوب صورت گرفته در فرآيند ارزيابي قلمداد کرد 
و گفت: گروه بندي صادرکنندگان بر اس��اس کد 
تعرفه موجب ش��ده تقس��يم بندي صادرکنندگان 
در گروه ه��اي همگن صورت پذيرفته و منجر به 

سرعت و شفافيت بيشتر شود.

رئيس اداره تعزيرات حکومتي شهرستان ري اعلام 
کرد: افزون بر ۱۱۰ هزار حلقه لاستيک خودرو سبک 
و سنگين احتکاري از يک انبار در شور آباد کهريزک 
کشف شد. به گزارش ايران اکونوميست؛ مهدي کمال 
نيا اظهارداش��ت: اين انبار در طرح مش��ترک تعزيرات 
حکومت��ي، اداره صنع��ت، مع��دن و تجارت، نماينده 
دادستان و نيروي انتظامي کشف شد. وي خاطرنشان 
کرد: افزون بر 9۱ هزار لاستيک کشف شده مربوط 

به خودرو س��بک و بقيه خودرو س��نگين است. رئيس 
اداره تعزيرات حکومتي ري افزود: ازآنجاکه اين واحد 
صنفي از فروش کالاها امتناع و اقدام به اخفا کرده بود 
پس از رسيدگي و با نظر رئيس شعبه تعزيرات، عرضه 
کالاها در بازار صورت خواهد گرفت. وي عنوان کرد: 

علاوه بر کشف اين انبار از انبارهاي ديگر نيز بازرسي 
انجام گرفت که مورد تخلفي يافت نش��د. کمال نيا 
گفت: برخورد قانوني و قاطع با محتکران و متخلفان 
در زمينه توزيع کالا به نفع مردم و بازار است تا بتوانند 
بدون دغدغه اجناس مورد نياز خود را تهيه کنند. وي 

بيان کرد: بازرسي از انبارهاي شهرستان ري ادامه دارد 
و در صورت مشاهده هر نوع تخلف با مسببان و برهم 
زنندگان نظم بازار و عرضه محصولات برخورد قانوني 
خواهد شد.  طي چند ماه اخير اخبار مربوط به کالاهاي 
مختلف از انبارهاي ري خبرساز شده است؛ کشف ۱4۰ 

هزار قلم کالاي لوازم خانگي و س��ه هزار و ۵۰۰ تن 
برن��ج ب��ا ارزش ريالي چند ميليارد توماني ازجمله اين 
کشفيات بوده است. براساس آمار هزار و ۱۰۰ انبار در 
سطح شهرستان ري در بخش جنوبي پايتخت وجود 
دارد که 8۰ درصد واردات و ذخيره سازي، 9۵ درصد 
لجس��تيک)مديريت کالا( استان تهران را پشتيباني 
مي کنند و ۶۰ درصد کالاهاي کشور نيز در انبارهاي 

اين شهرستان ذخيره مي شود.
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صنعت و معدن

فراخوان سايپا به صنعت گران و نخبگان 
مديرعامل گروه خودروسازي سايپا گفت: باهدف توسعه داخلي سازي 
قطعات خودرو س��ايپا از صنعت گران، دانش��گاهيان و نخبگان، دعوت 
به همکاري مي کند.  به گزارش تجارت، محسن جهرودي گفت: باتوجه 
به تحريم ها و محدوديت ها برضد صنعت خودروس��ازي کش��ور، گروه 
خودروسازي سايپا قصد دارد زمينه استفاده همه جانبه از ظرفيت هاي 
داخل��ي موج��ود و دان��ش و ايده هاي ناب علاقه مندان دانش��گاهي و 
پژوهش گران فعال در حوزه خودروسازي را جهت توسعه داخلي سازي 
قطعات، کاهش ارزبري در صنعت خودروس��ازي و توليد محصولات 
جديد مورد استفاده قرار دهد. به گفته وي گروه خودروسازي سايپا قصد 
دارد زمينه همکاري را براي تمامي علاقه منداني که هرگونه پژوهش 
مطالعاتي، طرح علمي و يا ايده ناب در زمينه طراحي، ساخت و کاربري 
قطعات خودرويي دارند فراهم کند. مديرعامل گروه خودروسازي سايپا 
تأکيد کرد: سايپا تمامي طرح ها، پيشنهاد ها و ايده ها را در زمينه ساخت 
قطعات مربوط به موتور، گيربکس و اکس��ل خودرو، س��اخت قطعات 
تريم داخلي، قطعات برقي و سيس��تم هاي داخلي خودرو و همچنين 
ايده ه��اي تحقيقات��ي و مطالعاتي درخصوص طراحي ظاهر بيروني و 
داخل��ي خ��ودرو را جمع آوري و مورد پاي��ش قرار خواهد داد. جهرودي 
ادامه داد: گروه خودروسازي سايپا به تمامي افرادي که طرح و ايده آنان 
پس از پذيرش، به صورت علمي در توليد محصولات آينده مورد استفاده 
قرار گيرد، تعهد خريد با تيراژ بالا را خواهد داد که ارزش گذاري بر روي 
دانش و خريد ايده علمي محققان محسوب مي شود. وي گفت: با اجراي 
اين طرح، علاوه بر گسترش زمينه بهره مندي از توانمندي هاي داخلي 
و توسعه همکاري صنعت و دانشگاه، فرهنگ استفاده از توليد داخلي 

گسترش خواهد يافت.

تورم توليد در شهريورماه 18/2 درصد شد
بانک مرکزي جمهوري اس��لامي ايران اعلام کرد: ش��اخص بهاي 
توليدکننده در ۱2 ماه منتهي به ش��هريورماه امس��ال نسبت به مدت 
مشابه پارسال به  ميزان ۱8.2 درصد افزايش يافت. به گزارش بانک 
مرکزي جمهوري اسلامي ايران، خلاصه نتايج به دست آمده بر اساس 
سال پايه ۱۳9۵ نشان مي دهد شاخص بهاي توليدکننده در شهريور 
ماه به عدد ۱۵۷.8 رس��يد که نس��بت به ماه پيش 9.4 درصد افزايش 
يافت. اين شاخص در شهريور ماه نسبت به ماه مشابه پارسال 44.4 

درصد بيشتر شد.

زنجيره توليد صنايع معدني توازن ندارد
رييس دانش��گاه تهران گفت: نبود توازن در زنجيره توليد، يکي از 
چالش هاي اصلي بخش معدن و صنايع معدني کشور است؛ به طوري 
که س��ال ها س��رمايه گذاري در صنايع بالادستي بيشتر و در صنايع 
پايين دستي کمتر بود. به گزارش ايرنا، »محمود نيلي احمدآبادي« در 
نخستين همايش »چشم انداز صنايع غير آهني ايران و فناوري هاي 
وابس��ته« افزود: قديمي بودن تجهيزات و فناوري ها، آب بر بودن 
بسياري صنايع و کم بودن استفاده از فارغ التحصيلان دانشگاهي 
از ديگر چالش ها و مش��کلات حوزه معدن و صنايع معدني کش��ور 
است. به گفته وي، در اين بخش با نسبت بالاي نيروي کار به ميزان 
محص��ول و فق��دان توليد محصولات با ارزش افزوده بالا مبتني بر 
فناوري پيش��رفته روبروييم. رييس هيات مديره انجمن مهندس��ي 
متالورژي و مواد ايران اضافه کرد: به طور مثال فولاد آلياژي محصول 
داراي فناوري بالا به شمار مي آيد و مصرف آن در کشور زياد است 

اما هنوز توليد کننده آن نيستيم.

اخبار کوتاه

معاون وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: حوزه معدن و صنايع 
معدني با سهم 2۰ درصدي در صادرات غير نفتي، نقش بسزايي 

در ايجاد ارزش افزوده و اشتغال و ارزآوري در کشور دارد.
 به گزارش ايرنا، »مهدي کرباس��يان« در نخس��تين همايش 
»چش��م انداز صنايع غيرآهني ايران و فناوري هاي وابس��ته« در 
مرک��ز همايش ه��اي بي��ن المللي صدا و س��يما، افزود: يکي از 
افتخارات وزارت صنعت و س��ازمان توس��عه و نوسازي معادن و 
صنايع معدني ايران )ايميدرو( در دولت هاي يازدهم و دوازدهم، 
ارتقاي جايگاه معدن و صنايع معدني در بين مردم، سياستگذاران 

و تصميم گيران است.
به گفته اين مقام مس��ئول، در پنج س��ال گذشته معدن و صنايع 
معدني و جايگاه آن در اقتصاد و توس��عه کش��ور، جدي گرفته 
شده به طوري که اکنون بيش از 2۳ درصد ارزش بورس کشور 

متعلق به شرکت هاي معدني و صنايع معدني است.
کرباس��يان ادامه داد: ايران کش��وري معدني است و اين جايگاه 

مي تواند بيش از پيش ارتقا يابد.
وي افزود: باوجود تحريم هاي ظالمانه آمريکا و نامبرده ش��دن 
از آلومينيوم و مس در تحريم هاي اقتصادي، اما حوزه معدن و 
صنايع معدني مي تواند با وجود همه مش��کلات روي پاي خود 
بايستد؛ معتقديم ضربه پذيري اين حوزه در صورت توجه و تدبير 

نسبت به ساير حوزه هاي صنعتي و اقتصادي کمتر است.
رئي��س هي��ات عامل ايميدرو بر ل��زوم توجه به صادرات در اين 
حوزه نيز تاکيد کرد و هشدار داد: هرگونه کم توجهي به صادرات 

مي تواند اين بخش را وارد رکود و چالش هاي جدي کند.
وي يادآور شد: فراموش نکنيم ۵۰ درصد توليد انواع محصولات 
معدني در جهان در اختيار چيني هاست و مي توان با همکاري با 

چين و اخذ تصميم هاي منطقي، تحريم ها را کم اثر کرد.
کرباس��يان، به جنگ تجاري آمريکا با چين، روس��يه و اتحاديه 

اروپا اش��اره کرد و گفت: اين جنگ تجاري به طور مس��تقيم در 
حوزه فلزات غيرآهني نيز تاثيرگذار اس��ت و بايد در اين زمينه 
و همچنين رش��د بهره دلار تحليل هايي انجام داد که چقدر در 

اقتصاد کشورمان تاثيرگذار خواهد بود.
وي تاکيد کرد: بايد از اخذ تصميم هاي ش��تابزده و هيجاني در 

حوزه معدن و صنايع معدني کشور پرهيز کرد.
به گفته اين مقام مسئول، ايران با وجود زيرساخت هاي مختلف 
نفت، گاز، معدن، راه آبي و نيروي انساني تحصيل کرده، آماده 

جهش اقتصادي اس��ت و چنين پتانس��يل هايي در جهان وجود 
ندارد.

��� سياست در اقتصاد کم رنگ شود
معاون وزير صنعت، معدن و تجارت تاکيد کرد: بايد سياس��ت 
را هر چه بيش��تر در حوزه اقتصاد کمرنگ کنيم و اجازه دهيم 
اقتصادي ها کار خود را انجام دهند؛ زيرا اگر سياسيون بگذارند 
اين کشور مي تواند جهش کند؛ سياسيوني که هرچند دلسوزند 

اما در پاره اي موارد منافع ملي را در نظر نمي گيرند.
وي خواس��تار آن ش��د تا »سياس��يون اجازه دهند اقتصادي ها 
اين روزها بيش��تر حرف بزنند، زيرا در حالي مدام دم از بخش 
خصوصي مي زنند که حتي اجازه نمي دهند بخش اقتصاد دولتي 

حرف بزند.« 

��� لزوم تهيه نقشه راه براي صنايع غيرآهني
رئي��س عام��ل ايميدرو ادامه داد: ام��روز در حوزه فولاد و زغال 
س��نگ از طرح هاي جامع و نقش��ه راه جامع برخورداريم، اما در 
س��اير حوزه ها از جمله فلزات غيرآهني چنين نقش��ه هايي تهيه 

نشده و جاي آنها خالي است.
وي ادامه داد: پژوهش و آموزش و توجه به آنها يکي از مباحث 
جدي است که در حوزه معدن و صنايع معدني کمرنگ است و 

بايد توجه بيشتري به آن کرد. 
به گفته اين مقام مس��ئول، امروز مجلس ش��وراي اس��لامي در 
حوزه معدن و صنايع معدني کمک کننده است و آمادگي براي 

همراهي دارد.
کرباسيان، يکي از افتخارات ايميدرو در چند سال گذشته را توجه 
به مقوله توس��عه اکتش��افات معدني در کش��ور برشمرد و گفت: 
تاکنون مقدمات اکتش��افات معدني در پهنه اي به وس��عت 2۷۰ 
هزار کيلومتر مربع فراهم شده که 2۰۰ هزار کيلومتر مربع آن 

در 2 سال گذشته ژئوفيزيک هوايي شد.
وي همچنين بر لزوم حمايت از معادن کوچک و اقتصادي کردن 
آنها تاکيد کرد و افزود: معادن روباز کشور به پايان رسيده است 
و بايد کم کم به س��مت تجميع معادن کوچک حرکت کنيم تا 
فعاليت در اين حوزه را اقتصادي کنيم. به گزارش ايرنا، در حاشيه 
اين همايش، نمايش��گاه چش��م انداز صنايع غيرآهني ايران و 

فنآوري هاي وابسته با نگاهي به توليد و بازار گشايش يافت.

معاون وزير صنعت اعلام کرد:

سهم 20 درصدي صنايع معدني در صادرات غيرنفتي

استاندارد در پي کاهش قيمت تمام شده راهکار رفع چالش هاي صنعت خودروگرانفروشي را گزارش کنيد
دبي��رکل خان��ه صنعت،معدن و تجارت 
ايران در گفت وگو با ايس��نا اظهار کرد: 
اگ��ر واح��د تولي��دي اقدام ب��ه فروش 
محصولات��ش با قيمتي بالاتر يا معادل 
قيمت درج ش��ده روي محصول نهايي 

مي کن��د باي��د هر چه س��ريع  اين مس��ئله گزارش داده ش��ود و 
دس��تگاه هاي نظارتي نيز نس��بت به آن ورود کنند. محمد رضا 
مرتض��وي ادام��ه داد: قيمت فروش محص��ولات به واحدهاي 
فروش و نيز قيمت مصرف کننده مشخص است و بايد بر همين 
اساس رفتار شود و عوامل مختلف اعم از توليدکننده، فروشنده 
و مص��رف کنن��ده  در صورت مش��اهده هرگونه مغايرتي در اين 
راستا بايد موضوع را به دستگاه هاي نظارتي و حتي کانون صنايع 

غذايي ايران گزارش کنند.

ريي��س انجم��ن صنايع همگ��ن نيرو 
محرکه و قطعه س��ازان کش��ور تعيين 
قيمت خودرو در حاشيه بازار، تسريع در 
ترخيص مواد اوليه و قطعات و به تعويق 
افتادن اجباري شدن استانداردهاي 8۵ 

گانه را به عنوان سه پيشنهاد براي رفع چالش هاي صنايع خودرو 
و قطعه سازي مطرح کرد. »محمدرضا نجفي منش« در گفت 
و گ��و ب��ا ايرن��ا افزود: تعيين مکانيزم عرضه و تقاضا در حاش��يه 
بازار توس��ط وزارت صنعت، معدن و تجارت و س��ازمان حمايت 
مص��رف کنن��دگان و توليدکنن��دگان مي تواند به تثبيت قيمت 
خودرو منجر شود. وي ادامه داد: تعيين قيمت ها در حاشيه بازار 
در س��ال ۱۳۷۶ نيز انجام ش��د و توانس��ت براي حدود يک دهه 

ثبات قيمت را براي صنعت خودرو به همراه آورد. 

رئيس س��ازمان ملي اس��تاندارد گفت: 
اين س��ازمان موظف است، هماهنگ با 
سياس��ت هاي بين المللي و آماده سازي 
بنگاه هاي اقتصادي جهت تسهيل کسب 
و کار در ب��ازار داخل��ي و خارجي و بهبود 

کيفيت محصول و کاهش قيمت تمام ش��ده، خدمات ارائه کند.  
به گزارش فارس، نيره پيروز بخت رئيس سازمان استاندارد ايران 
امروز در نشست هم انديشي سازمان ملي استاندارد ايران با حضور 
دبير کل ايزو گفت: با توجه به انتظارات حمايت و جامعه از نقش 
سازمان ملي استاندارد به دليل وظايف تعيين شده به موجب اسناد 
بالا دستي ، قوانين و مقررات و مصوبات براي ارتقا عملکرد، قانون 
تقويت و توس��عه نظام اس��تاندارد پس از سالها مطالعه به مجلس 

شوراي اسلامي کارايي شد و مورد تصويب قرار گرفت. 

مدير سامانه نيما گفت: در آينده، امکان خريد و فروش فيزيکي 
ارز نيز در سامانه نيما فراهم خواهد شد.  به گزارش ايلنا به نقل از 
روابط عمومي اتاق بازرگاني تهران، در روزي که نرخ ارز در بازار 
آزاد تجربه کاهش قيمت بالايي داشت، فعالان بخش خصوصي 
در اتاق تهران ميزبان مدير سامانه نيما بودند تا مشکلات خود 
در تامين ارز مورد نياز از اين س��امانه را عنوان کنند، جايي که 
اميرحس��ين ش��کوهي اعلام کرد تاکنون 4 ميليارد دلار از 4۰ 

ميليارد دلار ارز صادرات غيرنفتي به کشور بازگشته است.
در نشس��ت مش��ترک کميس��يون هاي »بازار پول و سرمايه« و 
»تس��هيل تجارت و توس��عه صادرات« اتاق بازرگاني تهران، 
مش��کلات فعالان بخش خصوصي در مواجهه با س��امانه نيما 
مورد بحث و بررس��ي قرار گرفت. در اين جلس��ه که با حضور 
اميرحس��ين شکوهي مدير س��امانه نيما برگزار شد، نمايندگان 
بخ��ش خصوصي به پروس��ه طولاني تامي��ن ارز از طريق اين 
سامانه پرداختند. مدير سامانه نيما که براي دومين بار در اتاق 
بازرگاني تهران حاضر ش��ده و رو در رو با فعالان اقتصادي به 
گفتگو نشسته بود، توضيحاتي در ارتباط با اين سامانه ارائه داد و 
خاطرنشان کرد که سامانه نيما بخشي از فرآيند تجارت خارجي 
کش��ور اس��ت و براي رسيدگي به مشکلاتي که در حوزه کسب 
و کار و تج��ارت خارج��ي وجود دارد، صرفا نبايد س��امانه نيما را 
مقصر دانس��ت. اميرحس��ين شکوهي، افزود: در فرآيند تجارت 
خارجي کش��ور، ۱۶ گام وجود دارد که يک بازرگان و تاجر بايد 
يک به يک آن را طي کند، در حالي که س��امانه نيما صرفا در 

بخش تامين ارز براي تجارت خارجي قرار دارد.
وي ب��ا بي��ان اينکه صادرکنندگان و واردکنندگان، بهره برداران 
از س��امانه نيما هس��تند، افزود: در اين سامانه، بانک هاي عامل 
و صرافي ه��اي مج��از نيز حضور دارند و ارز موجود خود را براي 

عرضه به فروش مي گذارند.
مدير سامانه نيما سپس گفت: در اين سامانه، ارز قيمت گذاري 
نمي شود و هيچگونه قاعده اي براي اعلام قيمت دستوري ارز 
در آن وجود ندارد. در سامانه نيما تنها روي موقعيت صرافي ها و 
بانک هاي عامل و همچنين بر ميزان کارمزدها کنترل و نظارت 

داريم و ساير فرايندها، شناور است.

ش��کوهي همچنين در اين نشس��ت خبر داد که در آينده، امکان 
خريد و فروش فيزيکي ارز نيز در سامانه نيما فراهم خواهد شد. 

وي البته زمان اجراي آن را اعلام نکرد.
مدير سامانه نيما در بخش ديگري از توضيحاتش، خاطرنشان 
ک��رد ک��ه اتاق بازرگاني تهران و تش��کل هاي اقتصادي بخش 
خصوص��ي مي توانند با ارس��ال درخواس��ت ب��ه بانک مرکزي، 
تقاضاي فهرس��ت معامله گران ارز اعضاي خود در س��امانه نيما 
را داش��ته باش��ند و اين فهرس��ت به طور ش��فاف در اختيار قرار 

خواهد گرفت.
به گفته وي، در سامانه نيما به غير از دلار و يورو، ساير ارزها نيز 
معامله  مي شود به طوري که از ۳۱ شهريورماه سال جاري بانک 
مرکزي از سامانه نيما دلار دريافت کرده و معادل آن به يوآن، 

روپيه و ساير ارزها را در اين سامانه عرضه کرده است.
در ابتداي اين نشس��ت، محس��ن بهرام��ي ارض اقدس رييس 
کميسيون تسهيل تجارت و توسعه صادرات اتاق تهران با اشاره 

به دلايل برگزاري اين نشست مشترک گفت: از زمان رونمايي 
از س��امانه نيم��ا، فع��الان اقتصادي به وي��ژه در حوزه واردات با 
مش��کلات متعددي مواجه ش��ده اند. در حال حاضر ۱۶ ايستگاه 
براي ورود و خروج موفقيت آميز از اين سامانه ايجاد شده است 
و طولاني ش��دن اين فرآيند از ثبت س��فارش تا تخصيص ارز، 

انتقادات بسياري را برانگيخته است.
وي با اشاره به اينکه سياست هاي ارزي دولت در بخشنامه ۱۵ 
مرداد ماه نس��بت به بخش��نامه فروردين ماه تا حدودي اصلاح 
ش��د، ادام��ه داد: فعال ش��دن صرافي ها و عرض��ه توافقي ارز از 
جمله گام هاي رو به جلو در بس��ته اخير ارزي بود. با اين وجود، 
انتظار  مي رفت که همزمان با آزاد شدن تبادل ارز و تعميق بازار 
دوم، فاصله قيمتي در س��امانه نيما و بازار آزاد کاهش پيدا کند 
اما روزانه نرخ ثابتي در بازار دوم کش��ف  مي ش��ود که اين نرخ 
دس��توري اس��ت و اصلاح فاصله نرخ در سامانه نيما و بازار دوم 

نيازمند تدبير است.

انتظارات از جلسه با نوبخت برآورده نشد ���
 در ادام��ه اين جلس��ه، محمد لاهوت��ي، عضو هيات نمايندگان 
ات��اق تهران با اش��اره به نشس��ت فعالان بخ��ش خصوصي با 
محمدباقر نوبخت، رييس س��ازمان مديريت و برنامه ريزي در 
اتاق ايران، گفت: در اين جلسه، انتقادات جدي بخش خصوصي 
و فعالان حوزه کس��ب وکار از وضعيت اقتصادي کش��ور مطرح 
و نسبت به تعطيل شدن واحدهاي توليدي، کاهش اشتغال در 
بخش خصوصي، نرخ ارز و مشکلات دشوار تامين آن از سوي 
بنگاه هاي اقتصادي، بي پرده با معاون رييس جمهوري صحبت 
ش��د. محمد لاهوتي با بيان اينکه رييس س��ازمان مديريت و 
برنامه ريزي در اين نشس��ت، مباحث کلي و موضوعات کلان 
اقتص��ادي را مح��ور س��خنان خود ق��رار داده بود، افزود: بخش 
خصوصي نس��بت به ابهاماتي که در صدور بخش��نامه ها و نيز 
تصميم��ات خلق الس��اعه اي که از س��وي دول��ت در حوزه هاي 
اقتصادي و کس��ب وکار کش��ور اتخاذ  مي شود، معترض است و 
فعالان اقتصادي اين انتظار را دارند که به مشکلات اين بخش 

به شکل فوري رسيدگي شود.

��� نرخ هاي مختلف و سردرگمي واردکنندگان
در ادامه اين جلسه، برخي از اعضاي هيات نمايندگان اتاق تهران 
و نمايندگان تشکل هاي مختلف به طرح پرسش ها و ابهامات خود 
و موکلانش��ان در ارتباط با س��امانه نيما پرداختند. يکي از فعالان 
اقتصادي با اشاره به اينکه در اين سامانه نرخ هاي مختلفي از سوي 
صادرکنندگان پيش��نهاد  مي شود، گفت که تفاوت نرخ ها موجب 
س��ردرگمي متقاضايان ارز در س��امانه نيما  مي ش��ود. محمدرضا 
نجفي منش، ديگر عضو هيات نمايندگان اتاق تهران نيز از نبود 
ارز در سامانه نيما انتقاد کرد و گفت: در سامانه نيما با مساله نبود 
برخي ارزها نظير روپيه مواجه هس��تيم. يعني وقتي براي تامين 
روپيه به اين س��امانه مراجعه  مي کنيم،  مي گويند موجود نيس��ت. 
در اين موارد، بانک مرکزي چگونه  مي تواند به تامين ارز کمک 
کند؟ در ادامه مقرر شد، مدير سامانه نيما در نشست ديگري ظرف 
دو هفت��ه آين��ده، بار ديگر براي پاس��خ به ابهامات فعالان بخش 

خصوصي در اتاق تهران حضور پيدا کند.

مدير سامانه نيما خبر داد

سياست هاي ارزي غلط سفره فساد رابازگشت 4 ميليارد دلار ارز صادرات غير نفتي
 پهن مي کند

نايب رئيس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و کشاورزي ايران مي گويد: 
فساد ذاتا در اقتصاد وجود ندارد بلکه بکارگيري سياست هاي ارزي غلط 
سفره فساد را در اقتصاد پهن مي کند. »پدرام سلطاني« در گفت و گو با 
ايرنا، افزود: تفاوت نرخ ارز ميان بازار ثانويه و بازار غيررسمي، هر کسي را 
تطميع مي کند و اين افراد بيشتر از آنکه به دنبال واردات باشند، به دنبال 
مابه التفاوت نرخ هستند.  وي ادامه داد: »در هفته هاي اخير گزارش هايي 
به ما مي رسيد مبني بر اينکه ارزهاي پتروشيمي ها به راحتي به دست هر 
کسي نمي رسد و آنهايي که مي خواهند ارز پتروشيمي ها را دريافت کنند، 
بايد در يک روند غيرشفاف پرداخت هاي ديگري هم داشته باشند.« اين 
فعال بخش خصوصي اظهار داشت: هر بخشنامه که اقتصاد را از مسير 
عرضه و تقاضا و شفافيت خارج کند، زخمي است که مي تواند عفونت 
فساد و سواستفاده روي آن سوار شود. »همين سياستگذاري هاي غلط 
است که موجب فساد مي شود؛ فساد ذاتا در اقتصاد وجود ندارد بلکه روي 
ناکارآمدي سياست ها و سياست هاي دستوري، غلط، روي يارانه و روي 

فرصت هاي رانت جويي از بخشنامه ها سوار مي شود.«

آخرين خبرها در باره بسته حمايت از 
اقشار آسيب پذير 

عضو کميسيون برنامه و بودجه گفت: نوبخت اعلام کرد که شرايط مهيا 
شده تا دولت بتواند مبالغي را براي حمايت از اقشار آسيب پذير در نظر گرفته 

و در قالب بسته هاي حمايتي آن ها را در اختيار مردم قرار دهد. 
علي کاظمي در گفت وگو با ايلنا در خصوص جزئيات بس��ته حمايتي 
دولت گفت: در همين رابطه روز يکشنبه و در کميسيون برنامه بودجه 
ميزبان آقاي نوبخت و بازوند معاون پشتيباني وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعي بوديم که آقاي نوبخت در ابتدا توضيحاتي در اين خصوص 
ارائه دادند.  وي ادامه داد: رييس سازمان برنامه و بودجه به نمايندگان 
اعلام کردند که شرايط مهيا شده تا دولت بتواند مبالغي را براي حمايت 
از اقش��ار آس��يب پذير در نظر گرفته و در قالب بس��ته هاي حمايتي آن را 
در اختيار مردم قرار دهد.  نماينده اردل و فارسان افزود: نمايندگان در 
همين راستا سوالاتي را مطرح کردند که موضوع منبع مالي اين اقدام 
و نحوه انتخاب اقشار آسيب پذير از آن جمله بود که پاسخ هايي نيز از 

سوي نوبخت و بازوند مطرح شد. 

حمايت از ايران جهت
به کارگيري استانداردهاي بين المللي 

س��فير س��وئيس گفت: ما از مقامات دولتي ايران براي اس��تفاده از ايزو 
9۰۰۱ و همچنين به کارگيري استانداردهاي بين المللي در محصولات 
داخلي و محصولات بين المللي حمايت مي کنيم.  به گزارش فارس، 
مارکوس لايتنر سفير سوئيس امروز در نشست هم انديشي سازمان ملي 
استاندارد ايران در تهران گفت: ايزو يکي از مهم ترين تدوين کنندگان 
استانداردهاي جهاني است و ۱۶۱ کشور جهان از جمله ايران عضو ايزو 
هستند. وي افزود: در طول ۷۰ سال اخير سازمان ايزو بيش از 22 هزار 
استاندارد بين المللي ايجاد کرده که اقدام بي نظيري محسوب مي شود و 
يکي از معروف ترين آنها ايزو 9۰۰۱ )مديريت کيفيت( است که بسياري 

از شرکت هاي مهم در ايران از استاندارد آن استفاده مي کنند.

داد و ستد

ناي��ب رييس فراکس��يون اکو مجلس، نشس��ت 
فراکس��يون متبوعش براي بررس��ي زمينه هاي 
توسعه همکاري هاي کشورهاي عضو اکو را تشريح 
کرد.  سيد علي ادياني در گفت وگو با خبرگزاري خانه 
ملت افزود: فراکسيون براي اينکه بتواند در شرايط 
تحريم از ظرفيت کش��ورهاي عضو اکو که بيشتر 

آنها کشورهاي مسلمان و علاقمند به همکاري در 
حوزه هاي اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي با ايران 
بوده ورود کند، نشس��تي برگزار کرد. ادياني افزود: 
مهمان هاي امروز فراکس��يون اکو از دانشمندان، 
صاحبمندان و افراد باتجربه در حوزه اکو در کشور 
بودند که اين نشست خروجي بسيار خوبي داشت 

و مقرر شد اين جلسه ها ادامه يابد، لذا در اين راستا 
دبيرخانه اي تشکيل شد تا بتوان از اين ظرفيت هاي 
دانش��گاهي و بخش خصوصي استفاده کرد. وي 
ادامه داد: هدف از برگزاري نشس��ت اين بود که از 
ظرفيت افرادي که با کشورهاي عضو اکو همکاري 

دارند استفاده و اين ظرفيت ها ساماندهي شود.

عضو کميس��يون ش��وراهاي مجلس گفت: سامانه 
مقررات تجاري اگر به صورت کامل و جامع اجرايي 
نشود، نه تنها کمکي به شفافيت فضاي فعاليت هاي 
اقتص��ادي نمي کن��د، بلکه باعث ب��روز مقاومت از 
س��وي دست اندرکاران اقتصادي خواهد شد. احمد 
عليرضابيگي در گفت وگو با خانه ملت، با اشاره به اينکه 

فعالان تجاري و صنعتي عمدتا به چنين سامانه هايي 
به چش��م مانعي بر س��ر راه فعاليت هاي اقتصادي 
خ��ود نگاه مي کنند، تصريح کرد: دس��ت اندرکاران 
فعاليت هاي اقتصادي در صورتي با سامانه مقررات 
تج��اري هم��کاري مي کنند که بدانند اين س��امانه 
تامين کننده سود و يا لااقل تضميني براي استمرار 

فعاليت هايش��ان است. وي اضافه کرد: تا زماني که 
ورود به سامانه مستلزم منفعت براي صاحبان سرمايه 
و فعالان اقتصادي نباشد و دست اندرکاران اقتصادي 
احساس کنند ورودشان به اين سامانه مستلزم به وجود 
آمدن محدوديت هاي بيشتر است، نسبت به همکاري 

با اين سامانه از خود مقاومت نشان مي دهند.

بررسي توسعه همکاري هاي کشورهاي اکو  تجارت ضرورت اجراي کامل سامانه مقررات تجاري 
www.tejaratonline.ir


